

全国高等医药院校药学类实验双语教材

QUANGUO GAODENG YIYAO YUANXIAO YAOXUELEI SHIYAN SHUANGYU JIAOCAI

药物分析实验与指导

(第二版)

[主编 狄 斌]

PHARMACEUTICAL ANALYSIS -EXPERIMENTS AND INSTRUCTIONS

(SECOND EDITION)



() 中国医药科技出版社



COLUMN THE RESIDENCE

MANAGER MANAGEMENT OF THE PROPERTY OF THE PARTY OF THE PA

药物分析实验与指导

(B) - (B)

....

PHARMACHUTICAL ANNAVERE— EXPEREMENTS AND INSPERIORS

的中国人民共和国政治

普通高等教育"十一五"国家级规划教材 全国高等医药院校药学类实验双语教材

药物分析实验与指导

(第二版)

Pharmaceutical Analysis—Experiments and Instructions (Second Edition)

主 编 狄 斌

编 委 (按姓氏笔画排序)

王 巧 (河北医科大学)

乐 健 (上海市食品药品检验所)

狄 斌 (中国药科大学)

宋沁馨 (中国药科大学)

宋 敏 (中国药科大学)

赵云丽 (沈阳药科大学)

柳文媛 (中国药科大学)

洪战英 (第二军医大学)

徐 勤 (桂林医学院)

英文审校 史志祥 (中国药科大学)

()中国医药科技出版社

内 容 提 要

《药物分析实验与指导》是根据高等医药院校药学类各专业药物分析实验课程的基础要求,结合长期实验教学实践编写而成。全书共分为7章,包括一般性实验指导,药物的性状、鉴别和检查,药物的含量测定,药物质量的全检验,体液样品中药物的分析,设计性试验,分析方法验证。27个实验全部采用中英文对照,便于双语实验教学。

本书可供药学类院校的本科及专科学生使用。

图书在版编目 (CIP) 数据

药物分析实验与指导/狄斌主编.—2版.—北京:中国医药科技出版社, 2010.9

普通高等教育"十一五"国家级规划教材.全国高等医药院校药学类实验双语教材

ISBN 978 -7 -5067 -4382 -2

I. ①药… II. ①狄… III. ①药物分析 - 实验 - 双语教学 - 医学院校 - 教材 IV. ①R917 - 33

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2010) 第 103794 号

美术编辑 张 璐

版式设计 郭小平

出版 中国医药科技出版社

地址 北京市海淀区文慧园北路甲 22 号

邮编 100082

电话 发行: 010-62227427 邮购: 010-62236938

网址 www. cmstp. com

规格 787×1092mm ¹/₁₆

印张 18

字数 406 千字

初版 2003年8月第1版

版次 2010年9月第2版

印次 2010年9月第1次印刷

印刷 三河市华新科达印务有限公司

经销 全国各地新华书店

书号 ISBN 978-7-5067-4382-2

定价 35.00 元

本社图书如存在印装质量问题请与本社联系调换

全国高等医药院校药学类规划教材常务编委会

名誉主任委员 吴阶平 蒋正华 卢嘉锡

名誉副主任委员 邵明立 林蕙青

主 任 委 员 吴晓明 (中国药科大学) 副 主 任 委 员 吴春福 (沈阳药科大学)

姚文兵 (中国药科大学)

吴少祯 (中国医药科技出版社)

刘俊义(北京大学药学院)

朱依淳(复旦大学药学院)

张志荣 (四川大学华西药学院)

朱家勇 (广东药学院)

委 员 (按姓氏笔画排列)

王应泉 (中国医药科技出版社)

叶德泳 (复旦大学药学院)

刘红宁 (江西中医学院)

毕开顺 (沈阳药科大学)

吴 勇 (四川大学华西药学院)

李元建 (中南大学药学院)

李 高 (华中科技大学同济药学院)

杨世民 (西安交通大学医学院)

陈思东 (广东药学院)

姜远英 (第二军医大学药学院)

娄红祥 (山东大学药学院)

曾 苏 (浙江大学药学院)

程牛亮 (山西医科大学)

秘 书 夏焕章 (沈阳药科大学)

徐晓媛 (中国药科大学)

浩云涛 (中国医药科技出版社)

高鹏来 (中国医药科技出版社)

出版说明

全国高等医药院校药学类规划教材是目前国内体系最完整、专业覆盖最全面、作者队伍最权威的药学类教材。随着我国药学教育事业的快速发展,药学及相关专业办学规模和水平的不断扩大和提高,课程设置的不断更新,对药学类教材的质量提出了更高的要求。

全国高等医药院校药学类规划教材编写委员会在调查和总结上轮药学类规划教材质量和使用情况的基础上,经过审议和规划,组织中国药科大学、沈阳药科大学、广东药学院、北京大学药学院、复旦大学药学院、四川大学华西药学院、北京中医药大学、西安交通大学医学院、华中科技大学同济药学院、山东大学药学院、山西医科大学药学院、第二军医大学药学院、山东中医药大学、上海中医药大学和江西中医学院等数十所院校的教师共同进行药学类第三轮规划教材的编写修订工作。

药学类第三轮规划教材的编写修订,坚持紧扣药学类专业本科教育培养目标,参考执业药师资格准入标准,强调药学特色鲜明,体现现代医药科技水平,进一步提高教材水平和质量。同时,针对学生自学、复习、考试等需要,紧扣主干教材内容,新编了相应的学习指导与习题集等配套教材。

本套教材由中国医药科技出版社出版,供全国高等医药院校药学类及相关专业使用。其中包括理论课教材82种,实验课教材38种,配套教材10种,其中有45种入选普通高等教育"十一五"国家级规划教材。

全国高等医药院校药学类规划教材 编写委员会 2009 年 8 月 1 日 实验教学是高等药学院校最基本的教学形式之一,对培养学生科学的思维与方法、创新意识与能力,全面推进素质教育有着重要的作用。飞速发展的科学技术,已成为主导社会进步的重要因素。高等药学院校必须不断更新教学内容,以学科发展的前沿知识充实实验课程内容。

近年来,中国药科大学坚持以研究促教改,通过承担教育部"世行贷款——21世纪初高等教育教学改革项目"及立项校内教改课题等多种方式,调动了广大教师投身教学改革的积极性,将转变教师的教育思想观念与教学内容、教学方法的改革紧密结合起来,取得了实效。此次推出的国家"十一五"规划教材——药学专业双语实验教学系列,是广大教师长期钻研实验课程教学体系,改革教学内容,实现教育创新的重要成果。他们站在21世纪教育、科技和社会发展趋势的高度,对药学专业实验课程的教学内容进行了"精选"、"整合"和"创新",强调对学生的动手能力、创新思维、科学素养等综合素质的全面培养。这套教材具有以下的特点:

- 1. 教材将各学科的实验内容进行了广泛的"精选",既体现了高等药学教育"面向世界、面向未来、面向现代化",也考虑到我国药学教育的现状与实际;既体现了各门实验课程自身的独立性、系统性和科学性,又充分考虑到各门实验课程之间的联系与衔接,有助于学生在教学大纲规定的实验教学学时内掌握基本操作技术,提高动手能力,养成严谨、求实、创新的科学态度。
- 2. 教材中新增的综合性、设计性实验有利于学生全面了解和综合掌握本门实验课程的教学内容。这一举措既满足了学生个性发展的需要,更注重培养学生分析问题、解决问题的能力和创新意识。
- 3. 教材中适当安排一些反映药学学科发展前沿的实验,有利于学生在掌握实验基本技术的同时,对药学学科的新进展、新技术有所了解,激发他们学习药学知识与相关学科的兴趣。
- 4. 教材以实践教学为突破口,采用双语体系编写,为实验课程改革构建数字化、信息化和外语教学的平台,有利于提高学生的科技英语水平。通过我校多年的药学系列实验课程双语教学实践,证明学生完全能够接受此套教材的教学。

国家十一五规划教材——药学专业双语实验教学系列教材的陆续出版, 必将对推动我国高等药学教育的健康发展,产生积极而深远的影响。由于采 用双语体系编写药学教学实验丛书尚属首次,缺乏经验,在内容选择及编写 方法上的不妥之处,在所难免。欢迎从事药学教育的同行们批评赐教。

多晚奶

(中国药科大学校长、博士、教授、博士生导师)

Preface

Experimental teaching is one of the most fundamental teaching means in pharmaceutical colleges, playing an important role in training scientific thoughts and methods, creative consciousness and ability of the students as well as in promoting quality-oriented education in all-round way. Fast-advancing science and technology has come to be an important factor in dominating social progress. Teaching materials must be updated continually in pharmaceutical colleges, especially enriching the materials of experimental courses with the most advanced knowledge in the subject.

In recent years, China Pharmaceutical University have been stressing the promotion of teaching reform on the basis of research, succeeding in stimulating teachers' enthusiasm for teaching reform by various means such as undertaking the project of teaching reform in higher education at the beginning of 21st century sponsored financially by World Bank and entrusted by the Ministry of Education as well as approving and ratifying internal programs on teaching reform. Meanwhile, it yields fruits to integrate the transforming of teachers' educational ideology into the reform of teaching materials and methods. This series of textbook of national "the Eleventh Five-Year Plan" bilingual pharmaceutical experimental teaching series, is an important achievement made through studying ueaching system of experimental courses for long, reforming teaching materials and carrying out educational innovation of all the teachers concerned.

Meeting the new demands for education, science and technology and social growth, they select, integrate and innovate the teaching materials of pharmaceutical experimental courses, stressing the overall cultivation of comprehensive qualities, including experimental ability, creative thought and scientific attainments. This set of textbook possesses the following features:

1. These textbooks make an extensive "selection" of the experimental materials of each subject, reflecting the goal of facing the world, facing the future and facing the modernization in higher pharmaceutical education, and taking into account the status quota and reality of our pharmaceutical education; meanwhile embodying the individuality, systematicness and scientificalness of each experimental courses, which helps the students to grasp basic techniques of operation within the class hours of experimental teaching pre-

scribed by teaching syllabus and to improve their experimental ability and finally to cultivate a scientific approach of precision, practicality and creation.

- 2. The comprehensive designing experiments newly supplemented in the textbooks help the students to learn totally and grasp comprehensively the teaching materials of the experimental courses, which not only meets the students' needs for individual development but also trains their ability to analyze and solve problems and cultivates their creative consciousness.
- 3. Some experiments representing the latest development in pharmacy are properly included in the textbooks, which helps the students to learn about new advance and technology in pharmacy and to further arouse their interests in studying pharmacy and relevant subjects while grasping some basic techniques of experiment.
- 4. The textbooks take experimental teaching as starting point and are compiled in a system of bilingualism and aim to set up a platform of digitalization, information and foreign language teaching for the purpose of reforming experimental courses, which serves to enhance the students' level of technological English. It has been proved that the students have no difficulty being adapted to the teaching of this set of textbook through many years of bilingual teaching practice carried out in a series of pharmaceutical experimental courses of our university.

The successive publishing of the series of textbooks used for bilingual pharmaceutical experimental teaching-the national "the Eleventh Five-Year Plan" textbooks, will surely produce good and far-reaching influence in promoting the sound development of higher pharmaceutical education of our country. Since it is the first time that we have compiled this series of textbook of pharmaceutical teaching experiment in a bilingual system, we lack experience and thus some defects in choice of materials and way of compilation are inevitable. Experts engaged in pharmaceutical education are welcome to give any criticisms and advice.

Wu Xiaoming

Ph. D, prof., and supervisor of doctoral candidates President of China Pharmaceutical University

第二版前言

药物分析学是运用经典和现代分析测定方法研究药品性质、制订药品质量 标准、控制药品质量的一门综合性应用学科。

《药物分析实验与指导》是药物分析课程的配套教材之一,本书采用中英文双语编写。由七个部分组成,包括一般性实验指导、药物的性状鉴别和检查、药物的含量测定、药物质量的全检验、体液样品中药物的分析、设计性实验和分析方法验证等。其中药物分析的操作规范及通用方法贯穿于各实验指导中。通过典型的药物分析实验实践,学生能掌握药物分析的基本程序、内容和操作规范。

本书实验部分选择了具有代表性的一些药品以及分析对象,包括化学药物、中药及其制剂、体内样品。涉及的分析方法主要有化学分析、容量分析以及仪器分析。而仪器分析在本版教材中所占比重有所增加。实验中的分析方法主要依据 2010 年版《中国药典》进行了有代表性的选择,但新版药典分析方法较多地采用了仪器分析方法,尤其是含量测定方法较普遍使用了 HPLC 方法,这并不利于学生学习掌握多种分析方法和手段。因此本书在新版药典基础上进行了内容的更新,同时也保留了前一版教材中一些较为经典的方法,例如复方磺胺甲 唑片的质量分析,虽然新版药典已采用了 HPLC 方法进行含量测定,但考虑到双波长分光光度法的特点,在本书中仍进行了保留。

通过本实验课程的学习,既增强了学生对药物分析理论知识的理解,又规范了其基本操作。在设计性实验环节培养了学生进行药物分析研究的基本思路和独立从事药物分析研究的基本实验技能。

本书在中国药科大学药物分析教研室及其兄弟院校的药物分析教学积累基础上,参照2010年版《中国药典》的标准和相关文献,对杭太俊教授主编的2003年版《药物分析实验与指导》进行了修订。本书对前一版教材中未翻译

的操作规程和方法重新进行了双语的编写,并将其贯穿于各实验项目的实验指导项下,不再另列"药物检验操作规程"。由于篇幅的限制,对前一版教材中部分实验项目进行了增减,并仅将实验中涉及到的部分经典或有特点的方法列入本书,实验中多次使用的方法不再重复赘述,但可通过本书附录查阅。本书第二章、第三章、第四章、第五章分别由中国药科大学宋沁馨、宋敏和柳文媛,河北医科大学王巧,第二军医大学洪战英,桂林医学院徐勤,沈阳药科大学赵云丽以及上海市食品药品检验所乐健编写,其余部分由狄斌编写。感谢史志祥教授、刘文英教授和杭太俊教授及中国药科大学教务处对本实验教材的编写给予的悉心指导。

本书可供药学类本科学生药物分析实验教学使用,同时可供从事药品研究、生产和检验的相关专业人员参考。

因时间有限, 书中疏漏之处, 敬请读者批评指正。

编 者 2010年6月

Preface to the Sencond Edition

Pharmaceutical Analysis is a comprehensive applied discipline applying classical and modern analytical techniques for the study of drug properties, setting of standards for drug quality and its control.

The book "Pharmaceutical Analysis—Experiments and Instructions" is the supporting workbook for the theorectical course of pharmaceutical analysis. This bilingual workbook consists of seven chapters, including general instructions, description, identification tests, assays, drug analysis, determination of drugs in body fluids, designing experiments and the validation of analytical methods. The operation procedures and general methods for pharmaceutical analysis are included in various experiments. Through the practice of a typical experiment of pharmaceutical analysis, students can master the basic procedures, contents and operation procedures for pharmaceutical analysis.

In the chapter of experiments, some representative drugs and substances were chosen for analysis, including chemical drugs, traditional Chinese medicines and their preparations as well as samples in vivo. Chemical, volumetric (titrimetric) and instrumental analyses were mostly used. The proportion of instrumental analysis has been added in this edition. Based primarily on the 2010 edition of "Chinese Pharmacopoeia", typical analytical methods were selected into this book. However, this book did not include as many instrument analytical methods, especially HPLC methods, as they are included in the 2010 Pharmacopoeia, because that does not help students learn a variety of analytical methods. Thus while updating this book, some classical methods from the previous edition have retained. For example, considering its specialty, dual-wavelength spectrophotometry was used to analyze the compound sulfamethoxazole tablets, although HPLC method was adopted in the 2010 Pharmacopoeia.

This experimental course helps enhance the students' understanding of the theories and standardize their basic operations. Through the experiments designed, students can learn the basic principles and the fundamental skills for independent research of pharmaceutical analysis.

On the basis of the teaching experience of the Department of Pharmaceutical Analysis of China Pharmaceutical University (CPU) and other universities, the 2010

edition of Chinese Pharmacopoeia and related literature, this book is a revised edition of Prof. Tai-Jun Hang's 2003 edition of "Experiment and Guide for Pharmaceutical Analysis". The untranslated operation procedures and methods in the previous edition have been translated into English in the current edition and have been included in the guidance part of each experiment, instead of being put in a separate part of the Operation Procedure. Due to space restrictions, only the typical methods were included in this book while those used many times were deleted, yet with reference in the appendix. Chapters III, IV and V were edited by Qin-Xin Song, Min Song, and Wen-Yuan Liu of China Pharmaceutical University, Qiao Wang of Hebei Medical University, Zhan-Ying Hong of Second Military Medical University, Qin Xu of Guilin Medical University, Yun-Li Zhao of Shenyang Pharmaceutical University and Jian Le of Shanghai Institute for Food and Drug Control, and the rest were prepared by Bin Di as the chief compiler. We are acknowledged to Professor Zhi-Xiang Shi, Professor Wen-Ying Liu and Professor Tai-Jun Hang for their help and instructions. Thanks also go to the Teaching Affairs Office of China Pharmaceutical University for their supervision.

As a laboratory workbook of pharmaceutical analysis for students in pharmacy, this book is also a good reference for those engaged in the research, manufacturing and quality control of drugs.

Due to lack of time, there may be some mistakes in this book. Your suggestions for further improvement are greatly appreciated.

Author June, 2010

目 录 CONTENT

第一章 一般性实验指导

Chapter 1 General Instructions

第一节 实验室安全守则	(1)
Section 1 Laboratory Safety	(1)
第二节 天平使用规程	(2)
Section 2 Protocol for Using Balance	(5)
第三节 有效数字的修约······	(8)
Section 3 Rounding off Significant Figures	(9)
第四节 一般性规定	(11)
Section 4 General Notices	(14)
第二章 药物的性状、鉴别和检查	
Chapter 2 Drug Description, Identification and Tests	
实验一 葡萄糖的性状、鉴别和检查	(19)
Experiment 1 Description, Identification and Tests of Glucose	
实验二 盐酸普鲁卡因或盐酸普鲁卡因注射液的鉴别和检查	
Experiment 2 Description, Identification and Tests of Procaine Hydrochloride or	
Procaine Hydrochloride Injection	(51)
实验三 醋酸氢化可的松或醋酸氢化可的松片的鉴别和检查	
Experiment 3 Description, Identification and Tests of Hydrocortisone Acetate or	
Hydrocortisone Acetate Tablets	(58)
实验四 氯贝丁酯或氯贝丁酯胶囊的鉴别和检查	(62)
Experiment 4 Description, Identification and Tests of Clofibrate or Clofibrate Capsules	
	(66)
实验五 甲苯咪唑的性状、鉴别和检查	(70)
Experiment 5 Description, Identification and Tests of Mebendazole	(75)
实验六 典型中药的鉴别	(81)
Experiment 6 Description, IdeUtification and Test of Typical Traditional	
Chinese Medicine	(87)

第三章 药物的含量测定

Chapter 3 Drug Assay

实验七 硫酸奎尼丁及其片剂的含量测定 ((95)
Experiment 7 Assay of Quinidine Sulfate and Quinidine Sulfate Tablets	(001
实验八 盐酸普鲁卡因或盐酸普鲁卡因注射液的含量测定(1	105)
Experiment 8 Assay of Procaine Hydrochloride and	
Procaine Hydrochloride Injection	(801
实验九 碘苯酯及其注射液的含量测定	112)
Experiment 9 Assay of Iophendylate and Iophendylate Injection	118)
实验十 头孢拉定及其片剂的含量测定(1	125)
Experiment 10 Assay of Cefradine and Cefradine Tablets	132)
实验十一 维生素 E 或维生素 E 胶丸的含量测定 ·······(1	139)
Experiment 11 Assay of Vitamin E and Vitamin E Soft Capsules	143)
第四章 药物质量的全检验	
Chapter 4 Drug Analysis	
Shapter 1 Diag illusyes	
实验十二 阿司匹林与阿司匹林肠溶片的质量分析(1	148)
Experiment 12 Analysis of Aspirin and Aspirin Enteric - coated Tablets (1	154)
实验十三 复方磺胺甲噁唑片的质量分析 (1	(60
Experiment 13 Analysis of Compound Sulfamethoxazole Tablets	163)
实验十四 头孢克洛或头孢克洛胶囊的质量分析 (1	(66
Experiment 14 Analysis of Cefaclor or Cefaclor Capsules	171)
实验十五 石菖蒲的质量检验(1	176)
Experiment 15 Analysis of Acori Talarinowii Rhizoma	180)
实验十六 六味地黄丸的质量检验	
Experiment 16 Analysis of Liuwei Dihuang Wan	
实验十七 双黄连口服液的质量检验(1	
Experiment 17 Analysis of Shuanghuanglian Koufuye	197)
第五章 体液样品中药物的分析	
Chapter 5 Determination of Drugs in Body Fluids	
实验十八 阿司匹林代谢产物水杨酸的血浆浓度测定(2	202)
Experiment 18 Determination of Salicylic Acid (SA), the Metabolite of Aspirin (ASA)	
in Human Plasma by HPLC	206)

实验十九 兔血清中茶碱的高效液相色谱法测定	(210)
Experiment 19 Determination of Theophylline in Rabbit Serum by HPLC	
实验二十 血浆中 5 - 单硝酸异山梨酯的气相色谱测定	(218)
Experiment 20 Determination of Isosorbide - 5 - Mononitrate	
in Human Plasma by GC – ECD ······	(221)
实验二十一 高效液相 - 荧光色谱法测定人尿液中酒石酸美托洛尔的浓度	(225)
Experiment 21 Determination of Metoprolol in Human Urine by HPLC - Flu	(229)
实验二十二 LC - MS 测定人血浆中维拉帕米的含量	(233)
Experiment 22 Determination of Verapamil in	
Human Plasma by LC - MS ······	(237)
第六章 设计性实验	
Chapter 6 Design Experiments	
-	
实验二十三 化学药物原料及其制剂的含量测定	(242)
Experiment 23 Determination of Chemical Raw Materials and	
Pharmaceutics of Drugs	
实验二十四 药物的鉴别实验	
Experiment 24 Identification tests of drugs	
实验二十五 药物的有关物质检查实验	
Experiment 25 Examination for Related Substances in Drugs	
实验二十六 中药制剂的含量测定实验	(250)
Experiment 26 Content Determination of Traditional Chinese Medicine Preparations	(251)
实验二十七 血浆中药物浓度测定	(252)
Experiment 27 Drug Concentration Determination in Plasma	(253)
第七章 分析方法验证	
Chapter 7 Validation of Analytical Method	
Giaptoi / Validation of That, total motion	
附录 1 实验室常用英语	(266)
附录 2 实验原理及方法索引	(269)